

[Subscribe](#)[Past Issues](#)[View this email in your browser](#)

THE BRIDGE



Sustainable
Finance
Geneva

WHERE FINANCE MEETS IMPACT/ OÙ LA FINANCE RENCONTRE L'IMPACT

NEWSLETTER - SEPTEMBER 2023/SEPTEMBRE 2023

(La version française suit la version anglaise)

*Our newsletter is arriving in your inbox one day early to accommodate Thursday's holiday.
We wish you all a lovely day off for Jeûne genevois!*

"Times, they are changing'. But are they really? And if so, is this change taking place with the desired intensity and pace? This is the question posed by the [Federal Council's recent response](#) to the parliamentary motion to amend BVV2. For the Federal Council, the answer is clear: the current legal framework allows institutional players, such as pension funds, to invest in impact products. There's no need to modify the existing legal framework. This is certainly legally correct, but politically weak and not sufficient.

This month's guest, Alexandre De Senarclens, takes up the question again, reaffirming that BVV2 should be amended, giving a clear signal to institutional players and encouraging change rather than waiting patiently for time to take its course. We see the same sentiment from the Solar Impulse Foundation which submitted a series of proposals that are "[prêt à voter](#)" to federal parliamentarians at the beginning of the summer. It's clear, then, that if times are changing, the pace of change should be much more deliberate and rapid. This would make for a less disruptive transition for citizens, and open up tremendous opportunities for economic players. Change is closely correlated with a world that is itself changing very rapidly. Will legislators be up to the challenge?

Sandrine Salerno
Director, SFG

[Subscribe](#)[Past Issues](#)

Interview of the Month : Alexandre de Senarclens



This month, Alexandre de Senarclens revisits the article he wrote in June with Hristina Stoyanova for Le Temps. He proposes an amendment to BVV2 aimed at encouraging pension funds to adopt more sustainable investments. In this interview, we explore these issues, as well as the wider dynamic between the political and financial worlds.

"Changing BVV2 will have an impact by pushing pension funds to determine their position and seize the opportunities offered by greater freedom of action." - Alexandre de Senarclens

[To the interview](#)

● What's Happening at SFG?

[Subscribe](#)[Past Issues](#)

SFG will be participating in the WTO Public Forum 2023, scheduled for September 12-15 in Geneva. The forum will focus on how the services sector, digitalization, and inclusive trade policies can contribute to a greener and more sustainable future. Our session will take place September 15 from 9:00-10:15 and will focus on "Mobilizing Sustainable Finance Through Public-Private Partnerships."

// Building Bridges 2023

The 2023 Edition of Building Bridges will take place on October 2-5 at the CIG in Geneva, and feature more than 65 events co-hosted by 100 organizations. As a founding partner of Building Bridges, SFG is proud to contribute to this unique movement. Below, you can find the list of events we are involved in :

- [Activism in the 21st Century: Driving Change in Finance](#) | Oct 5 | 11:30-12:30
- [Rethinking Finance for a Post-Growth Economy](#) | Oct 5 | 10:00-11:00
- [Peace Finance - The Case of Renewable Energy](#) | Oct 5 | 11:30-12:30
- [Cleaning up the Brazilian Gold Value Chain](#) | Oct 5 | 10:00-11:30

// Welcome to Our New Communications Intern

We are delighted to introduce our new Communications intern, Mélissa Gros, a Master's student in Wealth Management at the University of Geneva. We extend our gratitude to outgoing intern, Edgar Saint-Hillier, for his valuable contributions.

// New SFG Partner

We are thrilled to welcome our new institutional partner - [TrustWorks Global](#)



● For Your Radar

[Subscribe](#)[Past Issues](#)

Donor Engagement Associate and a Program Manager. [Learn More](#)

// Event of Interest

Avocat.e.s pour le climat will be hosting a conference on September 14, 2023 at 20:30 titled "Finance et Climat: quelles perspectives ?" at UniMail. [Learn More](#)

● Gender Lens Initiative for Switzerland

// Launching our Gender Finance Hub



We are pleased to announce the official launch of our Gender Finance Hub at SFG. This comprehensive tool is designed to enhance your comprehension of the complexities associated with attaining gender equality and the concept of gender lens investing. The hub provides valuable insights and practical knowledge to empower you to proactively engage in meaningful actions in this field.

[To the Gender Finance Hub](#)

● Law Review

[Subscribe](#)[Past Issues](#)

In recent years, financial markets have faced growing regulatory focus on sustainability issues globally. This trend is driven by three key goals:

- Enhancing transparency regarding sustainability features of financial products.
- Establishing classification frameworks for financial products based on their sustainability attributes.
- Incorporating clients' ESG preferences into advisory services.

This analysis by E4S examines how these objectives are being addressed in Switzerland and other jurisdictions, along with suggestions for regulatory enhancements within Switzerland.

[To the report](#)

● Sustainable Finance News

'Gamechanger': judge rules in favor of young activists in US climate trial

The article explores a groundbreaking court ruling in the US in favor of young plaintiffs in a constitutional climate trial, asserting that Montana state's pro-fossil fuel policies violated their right to a healthy environment. The decision may inspire similar lawsuits globally and highlights the power of youth-led climate litigation. //

[The Guardian](#)

Analysis: Greenwashing risk in sovereign green bonds

In this article, the author explains that sovereign green bonds issued by countries like the UK and Sweden are facing accusations of greenwashing due to policy backtracking. To address this issue, experts suggest enhanced due diligence before purchasing sovereign green bonds. Alternatively, sustainability-linked bonds are proposed as a way to align issuer actions with environmental goals. //

[IPE](#)

Materiality misalignment: Growing concerns around SFDR-ESRS workability

The article examines raising concerns about investors addressing mandatory EU disclosure requirements for non-material ESG topics under the new European Sustainability Reporting Standards (ESRS). The European Commission stated that

[Subscribe](#)[Past Issues](#)

professionals are seeking more clarity and suggesting that SFDR reporting should include materiality assessments. // [Responsible Investor](#)

Version française

Notre newsletter arrive dans votre boîte de réception avec un jour d'avance pour tenir compte du jour férié de jeudi. Nous vous souhaitons à tous une belle journée de congé pour Jeûne genevois !

“Les temps changent”. Vraiment ? Et si oui, ce changement a-t-il l'intensité et le rythme souhaités ? C'est la question que pose [la récente réponse du Conseil fédéral](#) à la motion parlementaire visant à modifier l'OPP 2. Pour le Conseil fédéral, la réponse est claire, les bases légales actuelles permettent aux acteurs institutionnels, aux caisses de pension d'investir dans des produits à impact. Point besoin de modifier le cadre légal existant. C'est certainement juridiquement exact mais politiquement peu percutant et visiblement suffisant.

L'invité de ce mois, Alexandre De Senarclens, repose la question et réaffirme qu'il faudrait modifier l'OPP2, donner un signal clair aux acteurs institutionnels et inciter au changement plutôt que d'attendre patiemment que le temps fasse son œuvre. Même réflexion de la part de la fondation Solar Impulse qui, et nous y reviendrons dans un prochain numéro, a fourni début de l'été un catalogue « [prêt à voté](#) » aux parlementaires fédéraux. Ainsi, force est de constater que si les temps changent, le rythme dudit changement devrait être bien plus volontaire et rapide. Cela favoriserait une transition moins disruptive pour les citoyens et ouvrirait aux acteurs économiques de très belles opportunités. Le changement est en étroite corrélation avec un monde qui, lui, change très rapidement. Le législateur sera-t-il à la hauteur de ce défi ?

Sandrine Salerno
Directrice, SFG

[Subscribe](#)[Past Issues](#)

Interview du mois : Alexandre de Senarclens



Publié sous forme de contribution personnelle corédigée avec Hristina Stoyanova, Alexandre de Senarclens, revient pour SFG sur l'article rédigé en juin dernier pour le journal Le Temps. Ici, il s'agit de proposer une modification de l'OPP2 visant à encourager les caisses de pensions à adopter des investissements plus durables. Au cours de cet entretien, nous explorons ces questions ainsi que la dynamique plus large entre le monde politique et financier.

"Une modification de OPP2 aura un impact en poussant les caisses de pension à déterminer leur position et à saisir les opportunités offertes par une plus grande liberté d'actions" - Alexandre de Senarclens

[Cliquez-ici pour lire l'entretien](#)

[Subscribe](#)[Past Issues](#)

// Session de SFG au Forum public 2023 de l'OMC

SFG participera au Forum public 2023 de l'OMC, prévu du 12 au 15 septembre à Genève. Le forum se concentrera sur la façon dont le secteur des services, la numérisation et les politiques commerciales inclusives peuvent contribuer à un avenir plus vert et plus durable. Notre session aura lieu le 15 septembre de 9h00 à 10h15 et portera sur la "Mobilisation du financement durable par le biais de partenariats public-privé".

// Les événements organisés par SFG à Building Bridges 2023

L'édition 2023 de Building Bridges aura lieu du 2 au 5 octobre au CICG à Genève, et proposera plus de 65 événements co-organisés par 100 organisations internationales. En tant que partenaire fondateur de Building Bridges, SFG est fier de contribuer à ce mouvement unique. Vous trouverez ci-dessous la liste des événements que nous organiserons :

- [Activism in the 21st Century: Driving Change in Finance](#) | Oct 5 | 11:30-12:30
- [Rethinking Finance for a Post-Growth Economy](#) | Oct 5 | 10:00-11:00
- [Peace Finance - The Case of Renewable Energy](#) | Oct 5 | 11:30-12:30
- [Cleaning up the Brazilian Gold Value Chain](#) | Oct 5 | 10:00-11:30

// Bienvenue à notre nouvelle stagiaire en communication

Nous sommes ravis de vous présenter notre nouvelle stagiaire en communication, Mélissa Gros, étudiante en master de gestion de patrimoine à l'Université de Genève. Nous remercions Edgar Saint-Hillier, stagiaire sortant, pour sa précieuse contribution.

// Nouveaux Partenaires à SFG

Nous sommes ravis d'accueillir nos nouveaux partenaires institutionnels - [TrustWorks Global](#)

[Subscribe](#)[Past Issues](#)**NETWORKS**
Global

● Pour votre radar

// SIFI recrute

L'Initiative de financement d'impact des SDG (SIFI) recrute deux nouveaux membres de l'équipe : un associé chargé de l'engagement des donateurs et un gestionnaire de programme. [En savoir plus](#)

// Événement d'intérêt

Avocat.e.s pour le climat organise le 14 septembre 2023 à 20:30 une conférence intitulée "Finance et Climat : quelles perspectives ?" à UniMail. [En savoir plus](#)

● Gender Lens Initiative for Switzerland

// Lancement du Gender Finance Hub



Nous sommes ravis de vous présenter le dévoilement officiel de notre Gender Finance Hub à SFG. Cette ressource complète a été méticuleusement conçue pour

[Subscribe](#)[Past Issues](#)

sexes. Le hub offre une multitude d'informations inestimables, notamment des informations complètes sur la dynamique du genre, les fonds GLI et une série d'autres ressources précieuses. Cet outil d'autonomisation est conçu pour vous doter de connaissances pratiques qui vous permettront de vous engager de manière proactive et efficace dans ce domaine

[Cliquez-ici](#) pour accéder au hub

● Revue Juridique

// Réglementation de la finance durable - Acteurs du marché financier : analyse comparative pour la Suisse

Ces dernières années, les marchés financiers ont été confrontés à une réglementation de plus en plus axée sur les questions de développement durable à l'échelle mondiale. Cette tendance est motivée par trois objectifs principaux :

- Améliorer la transparence des caractéristiques de durabilité des produits financiers.
- Établir des cadres de classification pour les produits financiers sur la base de leurs caractéristiques de durabilité.
- Intégrer les préférences ESG des clients dans les services de conseil.

Cette analyse, réalisée par E4S, examine la manière dont ces objectifs sont abordés en Suisse et dans d'autres juridictions, et propose des améliorations de la réglementation en Suisse.

[Cliquez-ici](#) pour accéder au report

● Nouvelles sur la Finance Durable

Quel sera l'impact des défis de la mondialisation sur l'investissement thématique?

Cet article explore l'impact des défis de la mondialisation sur l'investissement thématique. Il met en évidence comment la mondialisation, les tensions

[Subscribe](#)[Past Issues](#)

nécessité d'adapter les stratégies d'investissement thématique pour naviguer dans ce contexte en évolution rapide. // [Investir.ch](#)

L'ambition verte européenne au défi du réel

Cet article nous fait part de l'inquiétude des investisseurs et des ONG suscité par la version plus récente des normes européennes d'information sur le développement durable (ESRS). Ces normes couvrent une série de sujets ESG, visant à aider à évaluer la durabilité des entreprises. Bien qu'une certaine flexibilité ait été introduite pour les entreprises, les critiques craignent que cela n'affaiblisse les normes. Les organisations d'investisseurs telles que PRI et Eurosif s'inquiètent des obligations en matière de rapports. Les efforts visant à harmoniser l'ESRS avec les normes de la GRI et de l'ISSB sont perçus positivement, malgré les différences de matérialité. //

[Allnews](#)

La puissance relative de la finance durable

L'auteur de cet article d'opinion questionne l'efficacité des investissements promus comme bénéfiques pour la planète par rapport à la finance traditionnelle. Il constate des avancées positives, mais souligne que l'impact absolu de la finance verte demeure un sujet de débat. // [Le Temps](#)



Join [the SFG community](#) and contribute to the development of sustainable finance in Geneva.
Contact us at info@sfgeneva.org

Have a good day and keep an eye out for our **next newsletter on October 5th 2023**.

Want to change how you receive these emails?
You can [update your preferences](#) or [unsubscribe from this list](#).